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Karel Matzner,
Slavka RocDakova 
Veterani 
dobVvair 
svet 
Karla Matznera aSlavku Rocnakovou pojf jiz po zhruba
 
petatficet let spolecna laska ke sportu apatnact let
 
manzelstvi. VJete se vydavajf do hor v maratonkach,
 
vzime na bezkach, pravidelne jezdf na evropske
 
asvetove sampionaty atletickych veteranu, spoluor

ganizujf regionalnf zavody i ceska veteranska mistrov

sM. 5vekem se snazf stale vice spojovat sportovanf
 
spoznavanfm sveta vcele jeho sm.
 

Sport prochaz[ celym vasim zivotem, olympionik. dlouholety piedseda SK 
a pritom jste se mu nikdy nevenoval Leske Budejovice, ktery zalozil tradici 
profesionalne. Co vsechno jste si stihl behu na 25 km okolo Hluboke nad 
vyzkouset? Vltavou, dnes pojmenovaneho "Memo
Karel (K.): Jako kluci /sme "blbnuli" rial Miroslavy a Karla Nedobitych" 
se sportem jiz za valky. Nekde jsme - pOlO. RUN) Pod jeho vedenfm Jsme 
napiiklad nasli bambusovou tycku. se Jako stafeta v behu na tiikrat jeden 
a tak jsme skakali 0 tyci. Po roce 1945 kilometr probojovali az na mistrov
jsem se jako dorostenec ucastnil ruz sty; republiky, kde jsme skoncili druzi 
nych zavodu a soutez[ za Spartu Ceske za prazskou Spartou. To vlastne taky byl 
Budejovice. Venoval jsem se hlavne muj nejvetSi atleticky uspech do mych 
behu, ale tieba i skoku do v)lsky a vrhu devatenacti let. Tehdy jsem zacal studo
koulL V behu nas piipravoval trener vat na vysoke skole v Praze a na atle
Karel Nedobity (slavny cesky vytrvalec. tickou pifpravu jsem uz nemel cas. Se 
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Slavku a Karla PO]I]IZ petatflcet 
let laska ke sportu 



sportem jsem ovsem nlkdy neprestal. 
Po celou dobu studii jsem hral basketbal 
a hazenou za Sokol Nusle na urovni kraj
skych soutezi, rekreacne jsem hral ten is, 
ale jezdil i silnicni motocyklove souteze, 
a na vojne dokonce i plochou drahu 
a terenni zavody v Marianskych Laznich. 
Pozdeji jsem vedl TJ Vodni stavby Praha 
(VHJ Vodni stavby tehdy vybudovaly 
sportovni areal v Hostivari, dnes SC UK). 
K atletice jsem se opet aktivne vratil 
az v jednactyricetl. Dostal jsem s k ni 
"diky" zloutence. Na doleceni po nemo
ci jsem byl v KarlovYch Varech, pribral 
jsem dost kil, a abych je dostal dolli, 
zacal jsem behat. Mym prvnim zavodem 
ve "veteranskem" sportu se staly 
Bechovice v roce 1970. Pri Bechovicich 
si mne vsiml doktor Miroslav Hlavicka 
z komise pro veterany atletickeho svazu 
a presvedcil me, abych zacal pravidelne 
zavodit. Od te doby "v tom jedu" 

Bylo teike zacit s beieckymi zavody krat
ce po nemoci a bez delsiho treninku? 
K: Ani ne - mel jsem prece Jen jiz 
sportovni zkusenosti a vedel jsem tfeba, 
jak ma vytrvalec hospodarit se silami 
a neprepalit zacatek. Navic ony prvni 
Bechovice jsem bezel s rezervou, protoze 
jsem byl zvedavY hlavne na to, co ta 
desitka se mnou udela, a nehonil jsem 
cas. 0 rok pozdeji jsem uz bezel peta
dvacftku pri mistrovstvi sveta veteranu 
v KarlovYch Varech. Musim priznat, 
ze tato vzdalenost se mi uz zajidala 
a bezel jsem ji prachbidne, v case asi 
206. Pak uz to bylo stale leps! Jak jsem 
mel trochu casu, sel jsem se probeh
nout. Jiz od te doby si vedu treninkove 
deniky - zacinal jsem na ctyfech stech 
kilometrech pffpravy v roce 1970, 0 rok 
pozdeji to stoupalo postupne na 1500, 
a po deseti letech az na 4000 kilometru 
pri pffprave na maraton v roce 1981. 
Tak jsem se dostal na easy dye hodiny 
padesat minut v maratonu ve svYch 45, 
50 i 55 letech. Nejvyssi denni maximum 
jsem tehdy mel 75 kilometru - to byl 
beh po trase pochodu Praha-Preice, 
tydenni maximum bylo 210 kilometru. 

To byl opravdu slusny objem, Neprehnal 
jste to nekdy se svou pripravou natolik, 
ai to vedlo ke zdravotnim problemum? 
K: Kazdy clovek by mel mit zaklopku, 

run the world magazine 

ktera mu rekne uz dost. Nekdo 
ma tento smysl vyvinuty mene 
a muze to opravdu vest az 
ke zraneni. 

Od loiiska se nicmene potykate 
se zanetem achilovky, zcela 
nedavno jste kvuli tomu pod
stoupil operaci .. , 
K: Je pravda, ze Hi mesice uz 
nebeham. UZ pri lonskem mis
trovstvi v Lahti jsem radeji bezel 
jen kros a vynechal svuj oblibeny 
"stypl", Letos v zime jsem si ale 
bez vetSich problemu uz po pet
advacate zabehl na bezkach 
Jizerskou padesatku. Problemy 
s achilovkou se mi zhorsily az 
pozdeji pri sjezdovani v Dolomi
tech. Vzhledem k tomu, ze jsem 
uz byl prihlasen na halove MS 
do Kanady, jsem tam nakonec 
jel a achilovku "dodelal" definitivne. 

Chodite na pravidelne h~karske 

prohlidky? 
K: Jiste. Kdysi na 1eI0vychovnem 
lekarstvi UK nas veterany pravidelne 
sledoval a podroboval zatezovYm testum 
MUDr. Petr Brandejsky, chodec-veteran. 
Vzdy davam prednost sportovnfm 
lekarum, Lekafi, kteri nemaji dost 
zkusenosti se sportovci, se vas pfi 
potizich ozyvajicich se pli behu, zeptaji 
"A proe behate 7 Tak nebehejte." Na 
to ovsem nemuzeme plistoupit 
- vzdyt ve znaku naseho veteranskeho 
sdruzeni mame lezatou osmicku, symbol 
nekoneena, Sportovni lekal oproti 
tomu plemita pozitlvne - jak potize 
odstranit tak, abyste mohli behat dal. 
Ja mam zivotni kredo - dokud mohu, 
tak musim. Na moje potize s achilovkou 
ale bylo uz jen jedine leseni - bylo 
nutne pouzdro, v nemz se slacha 
pohybuje, operativne uvolnit, a doufam, 
ze se to povedlo, Dost plekvapive 
u vytrvalce me postihl i infarkt. Chodim 
proto na pravidelne kontroly a testy. 
Navic nam radi i profesor Jan Pirk, 
s nimz se obeas setkavame na startu 
vytrvalostnich zavodu. Kdyz jsme 
napffklad se Slavkou jeli tli tydny 
po mem infarktu a implantaci stentu 
(trubieka z uslechtileho kovu zavedena 
do cevy, ktera branf jejimu opetovnemu 

zuzenl - pozn. RUN), tak nic nenamftal, 
jen doporueoval: "Nejezdi ty sjezdovky 
na jeden zatah, vzdycky se na chvili 
nekde uprosHed zastav." 

o veteranech obecne se lika, ie si 
nechteji bez ohledu na cokoliv nechat 
uniknout medaili vzhledem k tomu, ie 
s rostoucf vekovou kategorii klesa pocet 
konkurentu., . 
K: Nekdy si likam, ze obcas i ztraceji 
soudnost. Naplfklad v plihlaskach 
na letosni mistrovstvi Evropy v Mad'arsku 

na 35 let, coz lepe umozi\uje 
plynulou navaznost zavodni 
cinnosti. 

Jaka je vlastne motivace spor
tujfcfch veteranu? Individualni 
sport prece neprinasi takovou 
zabavu jako treba kolektivni 
sporty, 
K: Nekdo si jde zabehat 
sam, protoze to proste citi 
Jako potlebu. Navic uz dnes 
na lidi pusobi osveta zdraveho 
zivotniho stylu a i chlapi 
"slysf" naprfklad i na potfebu 
kontroly vahy. Nekteff veterani 
ale vytvareji sve "partieky" 
a krome toho, ze jdou behat, 
si take Jdou popovidat. Pro 
nektere z nich to je tak 
i spoleeenska udalost. Takove 
male skupinky existuji vsude 

po Praze - na Hvezde, ve Stromovce, 
v Milicovskem nebo Kreskem lese. 

Sport vas vlastne dal dohromady, Jake 
spolecne aktivity jste pestovali nebo se 
jim dodnes venujete? 
Slavka (5): Sesli jsme se pri praci 
na inovaci soutezi Odznaku zdatnosti 
(do te doby se nazyval PPOV - "Plipra
yen k praci a k obrane vlasti "). Poprve 
jsme do neho prosadili vytrvalostnf beh 
na 1500 metru i pro mladez. Tehdy tato 

Me zivotoi kredo zoi: 
dokud mohu, tak musim. 

vidite, ze prave ti nejstarsi jsou schopni 
plihlasit se na nejvice disciplin jako 
na maraton, steeple, desitku, petku 
a jeste disk. A to nase mistrovstvi trvaji 
pouhych 10 dnf l Kritizoval jsem je, ale 
nedaji si lict. 

JSQU ve vasem sdruieni preval:ne spor
tovel, kteff jsou jil: na penzi? 
K: To rozhodne ne Nejvice clenu je 
v kategoriich 45-55 let. Nyni plichazi 
stale vice mladsich, zejmena pote, co 
byla snizena asi pled peti lety spodni 
hranice veteranskych kategorif ze 40 

trat nebyla zalazena ani v soutezich 
atletickeho svazu, zaci behali nanejvYs 
tFistovku. Krome toho jsme byli i autoli 
nOvYch bodovacich tabulek. Pak jsme 
spolu zaeali pracovat ve Sdruzeni 
veteranu LAS jako elenove predsta
venstva. Mam na starosti hospodareni, 
vydavani zpravodaje "Veteranska 
atletika" s pfilohami Rocenka, Rekordy 
a jinych a take intern! propagaci. Karel 
jako pledseda se stara rovnez 0 styk 
se zahranicim. Stale dost prace je 
s pffpravou veteranskych mistrovstvi CR 
- je jich osm rocne (na stadionu, v hale, 
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fZhovor 
covali 5 cestovkami se citili lepe, lide byli prfjemni a mill.pet na silnici a v krosu). Prace Nabidka je totiz velmi pestra: 
a objednali pruvodce, Temer na kazdem kroku tam naraziteve sdruzeni, ktere ma pres osm kazdorocne se kona bud' ME, 
znaleho mistniho na Buddhu - ale doma vedle Buddhy 

ti nadsencu, kteri to vse delaji 
set clenu, spociva na obetavos nebo MS na stadionu, totez 

jazyka. Osvedcilo se obvykle nechybi na stene obrazky Maov hale, ME na silnici a ME nebo 
to napriklad pri ceste Ce-tunga.
 

atletickeho svazu dostavame
 
MS v behu do vrchu. Kazde"na oltar vlasti". Od Leskeho 

po Jizni Americe. Lete


jen prfspevek na mistrovstvi
 
ctyri roky k tomu pribudou Sve

Ii jsme do Peru, ktere Chodi se na vas pri zavodech divattove nebo Evropske sportovni 
jsme procestovali, pak i domaci publikum?
 

nejezdi na zahranicni starty
 
hry (WMG nebo EMG). A vsudeLR a postovne. Pro ty, kterf 

pokracovali v Bolivii S: Lide vetSinou chodi na zahajeni a ruzbychom chteli byt l Motivace 
do povodi AmalOn ne slavnostni akce, pak prichazeji jenindividualne, poradam v ramci se meni i 5 vekem. V dobe, kdy 
kyo Provadela nas prflezitostne. S mnoha zavodniky ovsemjsem zaCinala ve veteranskesveho "Studia Siava" spolecne 
Peruanka provdana jezdi i rodinni prfslusnici, kterf se stavaji 

behame, les mame jen dye ste 
zajezdy. S Karlem pravidelne kategorii, mi bylo petaCtyricet 

za Lecha, kterY ma divaky. Skutecnym stredem pozornosti 

metru od domu (ve Zvoli u Pra
a zalezelo mi dost na vYsled

u nas cestovni kance byl veteransky sampionat v japonskem 

hy - pom RUN) Nas spolecny 
cich, i kdyz jsem medaile tehdy 

lar. Do Brazilie jsme meste Mijazaki v roce 1993. Na zahajeninevozila. Nyni mi sice vYkonnost 
uz pokracovali sami. se prodavaly vstupenky a ucastnil se hobeh mi nekdy dava zabrat - stalo balzamem na dusi. To, ze jsme klesa, ale mene nez ostatnim, 
Na ceste po Tchaj i japonsky princ 5 princeznou. JaponciKarel ma rad teren, taha me treba i pres napriklad v roce 1993 jeli do Japonska, a tak doslo i na ty medaile. Sportovni 
wanu a po Line jsme veterany ci vyssi vek vel ice uctivaji a maji"trni a hlozi" Oblibili jsme si "bezeckou byrD uskutecneni snu, v jehoz naplneni vYkon ale jiz pro mne neni na prvnim 
meli jako pruvodkyni k takovYm sportovcum uctu (mistrovstvituristiku" v Posazavi, po horach asi nikdo nedoufal. Byly to vsechno miste, i kdyz me sport stale bavi a mam 
ceskou studentku, sveta se konalo v zMi u prflezitosti "Dne Jizerkach, Sumave, ale i po Velke a Male male zivotni zazraky. Pravda je, ze jsme ho rada. Pri zavode odvedu to, na co 
ktera se na Tchaj senioru ").
 

vyrazime na Iyze, v lete na ruzne verejne moznostmi. Kdyz jsme naprfklad jeli i 5 mladslmi zavodnicemi, protoze
 
Fatre ci Nizkych Tatrach. V zime spolecne ovsem byli dlouho omezeni financnimi mam, chodim na zavody v Lesku 

-wanu uci cinstine. 
Rovnez pri ceste Jake jsou vase plany do budoucna? 

Velka Kunraticka a Bechovice. v roce 1991, spala cela vYprava v telo- ny pro zeny veteranske kategorie jen 
bezecke zavody. K tem tradicnim paW na mistrovstvi sveta do finskeho Turku na vetSine zavodu u nas jsou vypisova

po narodnich parcich S: Radi bychom se dostali na havajsky 
v australskych tropech maraton. Pred sesti lety jsme tam uz 

maxi maine vyuzit prilezitosti nekam se 
zrfdka. Pri cestach do zahraniCi chci 

jsme radeji vol iii pru chteli jet, ale pak do toho priseI utok Kaldv clovek bv mel mit zaklopku, vodce - opet Lecha, na "dvojcata", a tak jsme akci zrusili 
zijiciho v Sydney. I tak (od nas tam vyjeli jen dva veteran i). 

podivat a neco poznat. 

jsou nase cesty vzdy Letos planujeme ucast na rfjnovemktera mu tekDe ul dost. Nekdv si Co vas pri vasich cestach za zavody nejvi
az 0 tretinu levnejsi, maratonu Asie-Evropa a patnactcece zaujalo z turistickeho hlediska? 
nez kdybychom je v Istanbulu, zvazujeme i cestu do Karis: Kazda zeme ma sve kouzlo. Mnoheale mvsUm, Ie Dekteti veteraDi objednavali cele u ces biku - bud' na maraton na Kajmanskychjsou skutecne exoticke, ale i tak pro 
tovnich kancelMi. ostrovech 5. prosince, dalsi alternativounas plati uslovi "vsude dobre, domaztraceii SOUdDOSt. nejlip". Karel nekdy rfka, nejed'me nikam je panamsky maraton priblizne ve stej

"do Prcic", ale do Pikovic, kde mame byl skutecne zazitek. Dalsim zazitkem Pri zavodech ve svete asi moc prislusniku nem terminu. K nasim obvyklym akcim 

Nakolik vas k cestam na zahranicni zavo cvicne ve vlastnich spacacich na kari chaticku. Shodneme se ovsem na tom, byla mistni mse, pri ktere na p6diu hraje jinych "civilizacnich okruhu" nepotka- paW i prednasky 0 cestach po svete 

dy motivuje touha po vYsledku a nakolik matkach. Po zavodech jsme si projeli ze opravdu nadherne to je na Novem orchestr a v lavicich se v rytmu hudby teo Jezdi na ne napriklad i lide z cerne za sportem. Myslim, ze Karel uvazuje 

turisticka zvidavost? Skandinavii a nocovali ve stanech Byli zelandu. Tam bych si i dovedla predsta pohupuji damy oblecene a la Alzbeta Afriky? o tom, ze by nase zazitky sepsal. 

K: Zalezi na tom, kde se zavody konaji. jsme ale velice radi, ze muzeme konec vit zit. Na pomerne malem uzemi mate II. pod krasnymi barevnymi klobouky K: Neni jich sice tolik, ale mnozi jezdi K: B)'vaji leta tucna i hubena. Loni jsem 

Napriklad pri ceste do blizkych evrop ne nekam vyjet. Ve stanech postavenych krasne more, nadherne plaze, hory a 5 vysnorenymi cernymi detickami pravidelne. Pomerne pocetnou sku poprve zavodil v kategorii M80, a ziskal 

skych zemi u nas prevazuje sportovni na plazi jsme byli jeste i pri mistrovstvi a ledovce, fjordy, horke prameny a hlav na kolenou. Bylo to bezvadne a sympa pinu tvori sportovci z Konga obleceni jsem tri zlate na halovem mistrovstvi 

motivace. Ucast na mistrovstvi Linske v Atenach 0 ctyri roky pozdeji. Vzdycky ne tam jsou prijemni, pohostinni lide. ticke az do chvile, kdy 5 dalsim kazanim do svYch narodnich kroju. Vyraznou Evropy a jedno zlato i na World Masters 

republiky Tchaj-wan jsme ale spojili bylo mym cilem pripravit cestu co nej Mnoho prilezitostisnad pro vsechny vystoupil recnik, elegantne obleceny, postavou je napriklad i jeden vysoky cer Games v Australii, letos pri MS v hale 
kterY byl naprosty stvac. Mluvil 0 utlaku ny muz ze Senegalu - prezident Africke v Kanade v breznu to byla dye zlata. 

pri te prilezitosti i do Pekingu a tri tydny Na tyto akce nikdo neprispiva a kazdy zavod milenia v roce 2000. Startovalo 
is "turistickou nastavbou" Zaleteli jsme levneji, aby mohli zajemci vubec vyjet. letni i zimni sporty. Bezeli jsme tam prvni 

lidi cerne pleti po celem svete, vzal to veteranske asociace. V Africe se konalo Ted' hodne zalezi na tom, jak dlouho mi 

cestovali po Line. Pri ceste na mistrov si musi cestu platit ze sveho. K tomu se v sest hodin rano, to aby poradatele od Japonska pres Afriku po Ameriku, pred lety i mistrovstvi sv€\a veteranu bude trvat navrat ke sportu po operaci 

stvi Jizni Ameriky v Brazilii jsme nejdrfv navic sam plati i startovne podle poctu nikdo nikde na svete nepredbehl, je to sugestivne a nenavistne asi jako kdysi - v Durbanu v Jihoafricke republice. achilovky. Pokud jde 0 Sdruzeni veteranu 

projeli Peru a Bolivii. V€tSinou nam disciplin, na ktere se prihlasi. Dnes uz je nejblize od casoveho pasma! Karel si dal Mussolini a lidi tim fanatizoval. Nelibilo S: Pri jiz zminenem sampionatu v Turku LAS, tak jsem se jiz loni rozhodl sve 

opravdu nejde jen 0 to jit na stadion ta situace 5 financemi lepsi. Nekdo ma maraton, ja jen desitku, a byl to nezapo se nam to a odesli jsme. 5 nami ve skole spalo mnoho Indu. predsednictvi predat mladsimu nastupci. 

a po zavodech se vratit domu. sve osobni sponzory a mnozi veterani menutelny zazitek. Bylo zajimave pozorovat, jak se indicke Stal se jim nekdejsi olympionik, diskar 

s: Ta turisticka motivace souvisi i 5 tim, z nizsich vekovYch kategorii jsou pod K: Krasny je i Reggae maraton na Jamaj Itinerar svYch cest si pripravujete sami? zeny sprchuji ve svYch sari. Pomerne Gejza Valent. 

ze pred rokem 1989 jsme nemohli jezdit nikatele se slusnymi prfjmy. Pro vetSinu ce v letovisku Negril. Kvuli tomu, aby se S: Kazda nase cesta je original. Vsechno malo jezdi Linanu. Jsou stale dost S: Karel se drzi i tak v kondici. Rano 

temer nikam. Studovala jsem krome clenu odkazanych jen na duchod nicme nebezelo v horku, se startuje brzy rano musime predem nastudovat, zvolit, co izolovani. Pri ceste po Line jsme poznali vytahne deku a cviei 5 cinkami, pres den 

telesne vYchovy i zemepis, ale vzdycky ne stale plati, ze davaji prednost LJ(~asti jeste za tmy. Kolem cesty jsou zarazeny bychom chteli videt, a podle toho sami velke rozdily v mentalite lidi. Naprf- slape u televize na rotopedu. 
jsem si rikala, ze budu jezdit leda na zavodech v Evrope a cesty na jine zapalene bambusove louce a startuje se pripravujeme itinerM a program cesty. klad v Pekingu se nam zdali uzavreni K: Bez toho bych rychle ztloustnul. 

prstem po mape. Otevreni hranic se tak kontinenty velmi zvazuji a vybiraji. za jejich svitu. Do toho hraje reggae, coz Jen ve trech prfpadech jsme spolupra- do sebe a bez usmevu. Na venkove jsme R 
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Sportovne-cestovatelske destinace
 
(mimo Evropu)
 
USA, Kanada, Jizni Amerika (Peru, Bolivie, Brazflie),
 
Jamajka, Portoriko, Mexiko, Afrika (Kanarske ostrovy,
 
Alzir, Jihoafricka republika), NovY Zeland, Australie,
 
Tchaj-wan, Lina, Japonsko
 


